أثر إتاحة التمويل على الهامش في الأداء المالي لشركات الوساطة المالية المدرجة في بورصة عمان

إعداد الطالب

عمار أحمد عبد الرحمن الحباشنة

إشراف

الأستاذ الدكتور إسماعيل يونس يامين

# الملخص

هدفت الدراسة إلى معرفة أثر إتاحة التمويل على الهامش في الأداء المالي لشركات الوساطة المالية المدرجة في بورصة عمان للأوراق المالية. وتكون مجتمع الدراسة من سبعة شركات وساطة مالية. تم مالية مساهمة عامة. أما عينة الدراسة فقد اعتمدت على خمسة شركات وساطة مالية. تم استخلاص بياناتها للفترة مما بين (2010–2020). وقد اختبرت الدراسة أثر إتاحة التمويل على الهامش بأبعاده المختلفة (عدد حسابات التمويل المفتوحة على الهامش، نسبة الأسهم الممولة على الهامش إلى إجمالي أسهم المهولة على الهامش الى اجمالي أسهم السوق، حجم تداول الأسهم الممولة على الهامش إلى إجمالي أسهم السوق). على مؤشرات الأداء المالي بأبعاده (مضاعف الربحية، ربحية السهم، توزيعات الأرباح، ومعدل دوران السهم).

اتبعت الدراسة المنهج التحليلي الوصفي باستخدام برنامج (SPSS) من أجل وصف وتحليل البيانات، واختبار فرضيات الدراسة، توصلت نتائج الدراسة إلى أن أثر إتاحة التمويل على الهامش بأبعاده مجتمعة لا يؤثر على الأداء المالي لشركات الوساطة المالية المدرجة في بورصة عمان

للأوراق المالية، باستثناء وجود أثر لعدد الحسابات الممولة على الهامش ونسبة الأسهم الممولة على الهامش على ربحية السهم. حيث بينت النتائج الى وجود أثر لأبعاد إتاحة التمويل على الهامش على ربحية السهم لشركات الوساطة المالية، كما أظهرت النتائج أن أبعاد التمويل على الهامش لا تؤثر على كل من مضاعف الربحية، توزيعات الأرباح، ومعدل دوران السهم. وعلية أوصت الدراسة ضرورة قيام شركات الوساطة بزيادة عدد الحسابات التمويل على الهامش عن طريق حث تلك الشركات القيام بتوزيعات أرباح سنوية لجذب أكبر عدد من المستثمرين والعملاء الجدد، وضرورة التوعية حول أنشطة التمويل على الهامش بهدف زيادة وعي المستثمرين حول مزايا ومحاذير التمويل على الهامش، ومدى جدوى عوائد الاستثمار فيه.

الكلمات المفتاحية: التمويل على الهامش، الأداء المالي، شركات الوساطة المالية المدرجة في بورصة عمان.

# The Impact of Providing Financing on the Margin in the Financial Performance at Financial Intermediation Companies listed in Amman Stock Exchange

# Prepared by

## Ammar Ahmed Abdul Rahman Al Habashana

### Supervisor

### Prof. Dr. Ismail Younis Yamin

### Abstract

The study aimed to examine the impact of the availability of financing on the margin on the financial performance of the brokerage companies listed on the Amman Stock Exchange. The study population consisted of seven corporation financial brokerage companies. As for the study sample, it was based on five financial brokerage companies. Its data was extracted for the period between (2010-2020). The study tested the impact of the availability of financing on the margin in its various dimensions (the number of financing accounts opened on the margin, the ratio of the shares financed on the margins to the total market shares, the volume of trading stocks financed on the margins to the total market shares). On the indicators of financial performance in its dimensions (Earnings multiplier, earnings per share, dividends, and stock turnover ratio).

The study followed the descriptive analytical method using the (SPSS) program in order to describe and analyze the data, and to test the hypotheses of the study. The results of the study concluded that the impact of the availability of financing on the margin in its combined dimensions

does not affect the financial performance of the brokerage companies listed on the Amman Stock Exchange, except for the presence of an impact the number of accounts funded on margin and the percentage of shares funded on margin over earnings per share. The results indicated that there is an effect of the dimensions of the availability of financing on the margins on the earnings per share of the financial brokerage companies, and the results also showed that the dimensions of financing on the margins do not affect the profitability multiplier, the dividends, and the stock turnover rate. and attic the study recommended the need for brokerage companies to increase the number of accounts financing on the margins by urging these companies to make annual dividends to attract the largest number of investors and new customers, and the need to raise awareness about the activities of financing on the margins in order to increase the awareness of investors about the advantages and caveats of financing on the margins, and the feasibility of the returns Investing in it.

Keywords: Margin financing, financial performance, brokerage firms listed on the Amman Stock Exchange.